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OPENING REMARKS BY CHAIRWOMAN, JUSTICE MRS. WADE-MILLER

CHAIRWOMAN:
Good morning everyone.  I'll continue where we left off on Friday.  Let me say that Mr. Bruce Swan will be assisted by Miss Susan Mulligan, who has over 25 years' experience at the Bar.  She has significant experience in litigation and a history of dealing with land grab claims.  We are pleased to welcome you, Miss Mulligan.  And the next witness that we will have is Mrs. Shernette Caines and…

JR. COUNSEL:
Wolffe.

CHAIRWOMAN:
Wolffe.  Why did /where did I get that name from?  Mrs. Shernette Wolffe, and she will be sworn in due course.  

And after we hear Mrs. Wolffe, let me not call you Mrs. Caines again, after we hear Mrs. Wolffe then, thereafter, we will hear from our next historian, which is Mr. Quito Swan.  

I believe he'll be certified as an expert witness after he's sworn, he will be asked by Counsel, you know, and so in due course I will make an Order if, in fact he, satisfied the Commissioners that he's an expert.  

And so, having said that, let me call on Counsels, Mr. Swan and Mrs. Mulligan to begin.

JR. COUNSEL:
Yes.  Thank you.  Good morning, Justice and Commissioners.  Good morning, Ms. Wolffe.  It.... yes.  (Turns mic on.)  Good morning, Ms. Wolffe and Commissioners.  If we could have Ms. Wolffe sworn, please?
(WITNESS, MS. WOLFFE, IS SWORN IN BY MRS DYER-TUCKER)

JR. COUNSEL:
Ms. Wolffe could you give us your full name, please.

MRS. WOLFFE:
Shernette Marie Ann Wolffe.

JR. COUNSEL:
And your position?

MS.  WOLFFE:
Clerk to the Legislature.

JR. COUNSEL:
Okay.  Ms. Wolffe, in your role as the Clerk to the Legislature, could you let us know…

CHAIRWOMAN:
Mrs. Wolffe, you may take the mask off.

MS.  WOLFFE:
Thank you.

CHAIRWOMAN:
Go ahead.

JR. COUNSEL:
Grateful, Justice.  In your role as Clerk of the Legislature, could you let us know some of your duties?

MS.  WOLFFE:
My duties pertain to advising the members of the legislature including the Speaker of the House on parliamentary practices and procedures.  I also provide parliamentary advice to parliamentary select committees.  I also manage the Government's legislative agenda and ensure that the legislative process is carried through efficiently and seamlessly through the both Houses of the Legislature.

JR. COUNSEL:
And in your role as Clerk to the Legislature, did you... or were you in receipt of a report, a Grave Error from the former Ombudsman, Miss Arlene Brock?

MS.  WOLFFE:
Yes.  We did receive a... in fact two reports and various reports from the Ombudsman because the Ombudsman is an officer of Parliament per The Ombudsman Act 2004.  They report ‘A Grave Error’.  

The Ombudsman for Bermuda's own motion investigation into the demolition of tombs in the Marsden Methodist Memorial Cemetery at Tucker's Point.  The Ombudsman wrote a letter to the Speaker to say that she would like to have this particular report presented into the House.  The date of that letter was January the 31st, 2014.  

However, it was announced on the order paper, the order of business for the House of Assembly on February 14th, 2014.

JR. COUNSEL:
Thank you.

MS.  WOLFFE:
You're welcome.

JR. COUNSEL:
And was that report submitted to this Commission?

MS.  WOLFFE:
Yes, mm-hmm.

JR. COUNSEL:
And were there any other documents or any other reports provided along with that?

MS.  WOLFFE:
Yes.  The second report was ‘Today's Choices, Tomorrow's Costs’, the Ombudsman of Bermuda's systematic investigation into the process and scope of analysis for special development orders.  The date of the Ombudsman's letter is February 10th, 2012 and it was also the actual date of the House sitting, at which the Speaker of the House announced that he was in receipt of this said report.

JR. COUNSEL:
Okay.  And, so, in total that's two reports that you will be submitting to this Commission at this time?

MS.  WOLFFE:
Yes, I will.

JR. COUNSEL:
Madame Justice, if we could have those two reports noted as Exhibit 1 from Ms. Wolffe.

CHAIRWOMAN:
Very well.  The Grave Error is the very first one?

JR. COUNSEL:
That's correct, yes, Justice.

CHAIRWOMAN:
And that will be Exhibit…?
JR. COUNSEL:
One.

CHAIRWOMAN:
...SW1.  And the next one is called?

JR. COUNSEL:
Today's Choices, Tomorrow's Cost.

CHAIRWOMAN:
Today' choices and…?

JR. COUNSEL:
Tomorrow's Cost.

CHAIRWOMAN:
Okay.  That will be entered as SW2.

JR. COUNSEL:
Thank you, Justice.  Those are/that is our witness.  Is Reverend Whalen present?  Reverend Whalen, just in case you have any questions about the Marsden Church.

CHAIRWOMAN:
Does anyone wish to..?. That's it for this witness.

JR. COUNSEL:
That's it for this…

CHAIRWOMAN:
So far as…

JR. COUNSEL:
... witness.

CHAIRWOMAN:
... you're concerned.

JR. COUNSEL:
As far as we're concerned.

CHAIRWOMAN:
Is there anyone here who has been served with adverse notice who wishes to ask Mrs. Wolffe any questions?  No?  I don't see any indication.  Thank you, Mrs. Wolffe.

MS.  WOLFFE:
You're welcome.

CHAIRWOMAN:
You are discharged and may go.  

CHAIRWOMAN:
And now we will move to our next witness, Dr. Quito Swan.  Good morning, Dr. Swan.

DR. SWAN:

Good morning, Chief Justice.  How are you?

CHAIRWOMAN:
Very well.  Good morning.  I'll turn you over to Counsels, Mr. Swan and Mrs. Mulligan, they will be asking you some questions.

SR. COUNSEL:
Thank you.

DR. SWAN:

Great.

CHAIRWOMAN:
Go ahead, please.

SR. COUNSEL:
Good morning, Dr. Swan.

DR. SWAN:

Good  morning.

SR. COUNSEL:
Oh, thank you.  (Mic on.)  Let me see if I can arrange this a little better so that I'm actually speaking into the microphone.  Yeah.  Okay.  

CHAIRWOMAN:
I think he has to be sworn, does…

SR. COUNSEL:
Yes, please.

CHAIRWOMAN:
Yes.

(WITNESS, DR. SWAN, IS SWORN IN BY MRS. DYER-TUCKER)

SR. COUNSEL:
Thank you.  Dr. Swan, we will be hopefully looking at your report in some detail, but first I'd like to talk about your qualifications as an expert and offer you as an expert to the Commission.  
So, we can cover some of your background.  First of all, your educational history.  If you can… I understand that you have a Ph.D. from Howard University, is that right?

DR. SWAN:

Yes.

SR. COUNSEL:
And what is your Ph.D. in?  What does it... what did it focus on?

DR. SWAN:

History with a specialty African Diaspora in the Caribbean and Latin America.

SR. COUNSEL:
Okay.  And you also... you currently are the Director of the William Monroe Trotter Institute for the Study of Black Culture, is that right?

DR. SWAN:

Yes.

SR. COUNSEL:
And you are also a Professor of Africana studies, is that right?

DR. SWAN:

Yes.  At the University of Massachusetts, Boston.

SR. COUNSEL:
And Professor of History until 2019 at Howard University?

DR. SWAN:

Yes.

SR. COUNSEL: 
You have an extensive history in the same area – an extensive history – you have an extensive CV indicating that you have been professor in a number of different positions and universities with respect to Africana studies in history, cultural studies, is that right?

DR. SWAN:

Yes, it is.

SR. COUNSEL:
Okay.  You have done various... you’ve had major fellowships as well, is that correct?

DR. SWAN: 

That is correct.

SR. COUNSEL:
Okay.  You have also received several grants and awards to conduct studies.

DR. SWAN:

Yes, that's correct.

SR. COUNSEL:
Okay.  Of course, you were asked by the Commission to prepare a report in this case to consider the land grabs in Bermuda, is that right?

DR. SWAN: 

Yes, that's correct.

SR. COUNSEL:
But before that you also wrote about ‘Leave the Trees’, ‘Black Boston’ and ‘Climate Change Activism’, is that right?

DR. SWAN:

Yes.  I secured a grant to look at climate change activism.

SR. COUNSEL:
Okay.

DR. SWAN:

And the African Diaspora.

SR. COUNSEL:
A number of studies – I don't want to take you through every single paper and study – but you certainly have, and I know that the Commission has your CV; you had a number of publications.  Are there any of your publications that are particularly relevant to the matters that we'll be discussing today?

DR. SWAN:

Yes.  First would be my first book:  "Black Power in Bermuda:  The Struggle for Decolonization" that was published by Palgrave Macmillan in 2010, which was essentially an extension of my dissertation.  I just recently published a second book entitled "Pauulu's Diaspora:  Environmental Justice of Black Internationalism" which is based on the life of Bermuda's national hero Pauulu Kamarakafego.  

SR. COUNSEL:
You have written several peer review journal articles and book chapters.  Peer reviewed articles and chapters, are those that are reviewed by colleagues, historians, scholars, and – before they're published, correct?

DR. SWAN:

Yes, mm-hmm.

SR. COUNSEL:
And the purpose of the peer review is to ensure that the materials being written about are properly sourced and accurately depicted within the article, is that right?

DR. SWAN:

That is correct.

SR. COUNSEL:
Just going to follow through, I don't want to go through every last thing but you, in addition to the fellowships, the positions that you've had with respect to being a lecturer and instructor, the grants and awards, publications, you've written several scholarly essays again around the same topics, is that…

DR. SWAN:

Yes, lastly Black Internationalism, the African Diaspora, Social Movements Across the Caribbean.  This research has been conducted at various universities such as Harvard University, Pennsylvania State University and Yale University, the Boston International Center for Scholars.  Yes… answer to the question, yes.

SR. COUNSEL:
Thank you.  I noticed in your CV, just pulling out some highlights, you have some monographs in progress.

DR. SWAN:

Yes, I do.

SR. COUNSEL:
And one of them deals with Bermuda and the black international, is that right?

DR. SWAN:

Yes.  And that's being published by the University of Illinois Press, hopefully in 2021 and that's based on Bermuda nationally.  Some of the research I conducted for that project I will share with the Commission.

SR. COUNSEL:
Okay.

DR. SWAN:

That it spans some relative material, particularly around St. David's.

SR. COUNSEL:
I'm just scanning.  You have such an extensive CV, I'd like to read it all, but we'll probably be here until next week if we do that.  You have…

DR. SWAN:

You're so kind.

SR. COUNSEL:
You have been involved in and been a lecturer/or speaker at several conferences, seminars and workshops, is that right?

DR. SWAN:

Yes.

SR. COUNSEL:
And you have, again, your area of studies is reflected by the areas that you have been involved in national and international conferences, right?

DR. SWAN:

Yes.  I was recently at a conference at Princeton University where I talked about Bermuda and its history.  I'll be at the University of Connecticut next month.  University of California Irvine early Spring, Harvard University in April, virtually, of course, given our COVID restrictions.

SR. COUNSEL:
Your professional presentations span some four or five pages in your CV, but the most recent of which was on Pauulu's Diaspora of African American Studies Department at Princeton University, is that right?

DR. SWAN:

Yes, that is correct.

SR. COUNSEL:
And you've certainly been everywhere speaking as an expert on these issues.  Have you actually given evidence at a commission or in a court before?

DR. SWAN:

No, I have not.

SR. COUNSEL:
Just looking to see if there's anything else that might add to the already extensive list.  

With respect to the evidence that you may give today and, in thinking about your expertise, is your background, your studies and your education such that would make you able to speak about the historical situation in Bermuda – in particular in respect to St. David's?

DR. SWAN:

Yes, it would.  I have extensive experience as a historian in work and in archives across Bermuda, United States, United Kingdom, Australia, Oceania at large, which I think makes me really suited for a project of this nature.  

I've also conducted work specifically on Bermuda culture such as the Bermuda's gombeys, slavery and resistance in Bermuda, and as mentioned, the two monographs around Pauulu Kamarakafego and black power on the island.

SR. COUNSEL:
Okay.  And with respect to the appropriation of lands in St. David's in particular that concerns this Commission, have you conducted particular historical research in that area?

DR. SWAN:

Yes, I have.  As mentioned, I'm Director of the William Monroe Trotter Institute at the University of Massachusetts Boston and, as Director, I've given a number of presentations about slavery in Massachusetts.  And as we know, there's the country relationship between slavery in Bermuda and Massachusetts, particular to the Pequot community which was brought to Bermuda from Massachusetts, so I have done some research in that particular area.

SR. COUNSEL:
All right.  With that being said,, and I'm sorry, I just realised someone was trying to follow my ramble through your CV on the screen, but, with that being said, I would ask Madame Commissioner to consider qualifying this witness as an expert in Bermudian culture and history.  I suppose it can be a very broad qualification, given his expertise and his background.

CHAIRWOMAN:
In Bermudian culture, did you say?

SR. COUNSEL:
Bermudian culture and history.

CHAIRWOMAN:
Okay.  Having heard the evidence of Dr. Swan on the voir dire, this Commission is satisfied that he has the expertise and training to give evidence as an expert to this inquiry in terms of Mrs. Mulligan's application.  It is so ordered.

SR. COUNSEL:
Thank you.  All right.  With respect to your work in this area, you have prepared, as I understand it – and I've reviewed it – a report, an extensive report.  Is that right?

DR. SWAN:

Yes, that is correct.

SR. COUNSEL:
All right.  And that report you have certified and provided to the Commission Secretariat, is that electronically?

DR. SWAN:

Yes, that is correct.

SR. COUNSEL:
Okay.  And on the screen – I don't know what you can – are you able to see what's on the screen now?

DR. SWAN:

Maybe I should switch my view because…

SR. COUNSEL:
Okay.  I will read it.  I wasn't sure if you had a view of it but I will read it to you.

DR. SWAN:

No, ma'am, I do not.

SR. COUNSEL:
Okay.  There is a certification that appears to be signed by you and maybe you can verify that you did sign it.  It indicates that this is the expert report of Quito Swan containing 85 pages, not including cover pages, filed with the Commission Secretariat electronically on October 12th, 2020.  The report references, as footnotes, documents that have been filed by the undersigned separately with the Commission but forms part of this report – signed Quinto Swan.  

DR. SWAN:

Yes.

SR. COUNSEL:
Okay.  So, that was distributed?
DR. SWAN:

Right.

SR. COUNSEL:
All right.  And, with that, you have provided the report and the exhibits.

DR. SWAN:

Yes, I did.

SR. COUNSEL:
I am going to ask you, in a moment, to give us a summary of that report, but I wonder if this would be an appropriate time to enter the actual report as an Exhibit?
CHAIRWOMAN:
Thank you.  I will certainly do so.  And the report is entered as QS1.  Very well.

SR. COUNSEL:
Okay.  The exhibits, I understand, are being entered sort of en masse.  All of the exhibits provided by Dr. Swan – so that we may make reference to them – I would ask that they be entered.  I'm not sure how the Commission has been dealing with numbering each individual Exhibit.  Or, are they being entered as one...ah, there we go.  All right.  

So, they have been given SD numbers beginning with SD1 and going down to... moving right along… well, initially down to SD134 and then there's a separate exhibit, TT0Z, or OZ?  So, I'd ask that those 135 Exhibits, as it were, be entered as evidence before this Commission.

DR. SWAN:

Well, Counsel…

SR. COUNSEL:
Mm.

DR. SWAN:

...if I may just add…

SR. COUNSEL:
Sure.

DR. SWAN:

As part of my summary today, I do have some slides that are drawn from those documents…

SR. COUNSEL:
Okay.

DR. SWAN:

... in the report.  

SR. COUNSEL:
All right, so…

DR. SWAN:

Would it be necessary to have to enter them into evidence or…

SR. COUNSEL:
Are those…?
DR. SWAN:

...because they're drawn from…

SR. COUNSEL:
Sorry.  They're drawn from the Exhibits already provided and from the report?

DR. SWAN:

Yes.

SR. COUNSEL:
No.  

DR. SWAN:

That's fine.

SR. COUNSEL:
Then they're already exhibited.  Assuming they will be exhibited, then they don't need to be exhibited again.

VOICE:

(? 25:37 Inaudible ?)

CHAIRWOMAN:
Correct.  Please assist me so that I get the number for QS2 correct.  The slide showed numbers from…

SR. COUNSEL:
Yeah.

CHAIRWOMAN:
...from what, maybe…

SR. COUNSEL:
SD1 to SD134.

CHAIRWOMAN:
SD1 to SD134.  And how would you like me to characterise that?  SD1 to SD134 with slides?  Presented by?

SR. COUNSEL:
Yes.  Exhibits presented by Dr. Swan in support of his report.

CHAIRWOMAN:
By Dr. Swan…
SR. COUNSEL:
I should have said it's SD1 to SD134 plus TT0Z is your last Exhibit.

CHAIRWOMAN:
Just a moment… Exhibit presented by Dr. Swan in his report.  So, I have:  Dr. Swan identifies his report as from SD1 to SD134 and these are the Exhibit presented by Dr. Swan in his report.

SR. COUNSEL:
Yes.

CHAIRWOMAN:
And they're now entered.  It is now entered as Exhibit QS2.

SR. COUNSEL:
Okay.  And if that can also include the separate Exhibit TT0Z, just got a different…

CHAIRWOMAN:
Should I put that as a separate Exhibit?
SR. COUNSEL:
No…

CHAIRWOMAN:
...or include it?
SR. COUNSEL:
Include it in the 1 to 134…

CHAIRWOMAN:
Okay.

SR. COUNSEL:
...plus TT0Z.

CHAIRWOMAN:
34, plus and that number is…

JR COUNSEL

TT0Z.

CHAIRWOMAN:
TT…

MALE: 

TT0Z.

CHAIRWOMAN:
0Z?

MALE:

0Z.

CHAIRWOMAN:
Very well.  So, I have the items numbered SD1 to SD134, plus TT0Z…

SR. COUNSEL:
Yes.

CHAIRWOMAN:
... as QS Exhibit 2.

SR. COUNSEL:
Thank you very much.  All right.  So, Dr. Swan, I think we are at a point where we can go ahead and hear the summary, the executive summary as it were, of your report before I ask you any further or clarifying question.

DR. SWAN:

Thank you.  Just give me one minute.

SR. COUNSEL:
Sure.

DR. SWAN:

Good morning, everyone.  Can everyone see my screen?  I want to make sure it's visible before I proceed.

SR. COUNSEL:
We can see it, but it looks like part of the writing – you may have to expand I – part of the writing on the left-hand side may be missing.

DR. SWAN:

No, that is correct.

SR. COUNSEL:
Oh, it's the…

DR. SWAN:

That's correct.

SR. COUNSEL:
... way it is.  Okay.

DR. SWAN:

This image is actually – yes, ma'am – this image actually reflects the distortions that has been placed on the issues of land grabs in Bermuda, which I'll explain…

SR. COUNSEL:
All right.

DR. SWAN:

...as I proceed.

SR. COUNSEL:
Do you, just before you proceed, are you aware of what Exhibit number that particular document has within your Exhibits?  Do you know the SD number, or no?

DR. SWAN:

I do have it if you just give me a minute.

SR. COUNSEL:
That'd be helpful if when, you refer to a document, even if it takes a little – a few seconds, that's fine…

DR. SWAN:

Right.

SR. COUNSEL:
... but if you can refer to the number and then we can put it on the screen here as well.  Just looking to see if I can find it.  That way you can speak, and we can put it on our screen and then we can still see you.

DR. SWAN:

If you just give me a moment, please.

SR. COUNSEL:
Sure.

DR. SWAN:

Actually, the image – this particular image - it's really just a background.  It is a map of Bermuda, which I didn't actually use in my report, but it's used in Dr. Francis' report, but the image of the map is really a backdrop.

SR. COUNSEL:
All right.

DR. SWAN:

It's not actually an image that I entered into evidence.

SR. COUNSEL:
All right.  Since you are showing it, if you could make it available to the Commission Secretary after…

DR. SWAN:

Certainly.

SR. COUNSEL:
... doing your evidence and then we can tender it as a separate exhibit.

DR. SWAN:

I can certainly do so.

SR. COUNSEL:
Thank you.

DR. SWAN:

Certainly.

SR. COUNSEL:
Oh, then, I think we do have the image and they're going to put it on the screen, hopefully, in one minute.  But you can go ahead.  You can tell us what that is.

DR. SWAN:

Thank you, Counsel.

SR. COUNSEL:
Thank you.

DR. SWAN:

Before I begin, I just want to stress that this has been a tremendous experience to conduct research on this really critical area in Bermuda.  And what you're going to see is:  I intentionally am canvassing a number of my documents because I'm listening to the excellent dialogue that's been had.  

There's been a lot of discussion about documents and I really want to stress that myself and Dr. Francis, we collaborated on our respective areas of study and, between the two of us, analysed hundreds of documents, totalling some thousands of pages of material largely gathered from our own personal archives and the Bermuda Archives through the work of Carla Ingemann, who did an amazing job.  

We had established a robust research agenda that included research across the United States, U.S. State Department Archives, Naval Archives, the National Archives of London and Bermuda for conducting this project under the restrictions of COVID-19 was a challenge.  

And while there is great legitimacy to the notion of restricting upon archives of documents, while there's been a lot of discussion about what's not there, I wouldn't - it would be a misnomer to suggest that there isn't a lot of documents that have been used or researched for this precedence that speak to the nature of land grabs in Bermuda.  
As stated, my presentation in and of itself, I submitted over a hundred pages of evidence, for items of evidence I need more pages.  

The establishment of World War II-time United States military bases in Bermuda occurred.  We had discriminatory and irregular land dispossession in St. David's.  This land dispossession was orchestrated by a matrix of white internationalism that included British colonialism, U.S. imperialism and Bermuda's oligarchy.  

This led to the displacement of at least 65 families.  The U.S. military acquisition of some 437 acres of land from 118 private home properties and the subsequent addition of 750 acres of dredge fill.  So much to the point that the St. David's we know looks quite different than the St. David's of old.  

This uneven process, with consistent and racist overtones, pitted the will of British colonial officials, U.S. military authorities and the island's white oligarchy against the desires of a small community of largely black Bermudians of African and indigenous American heritage of limited economic, political and social power.  

That being said, the determination of whether a land grab should be classified as such should not be decided solely on the proof of legality of transfer of property.  This process must be understood within the context of the power disparities that undergirded the systemic complex interactions of colonialism, imperialism, racism, ethnicity, sexism and class that negatively impacted on Bermuda's black community in general.  

The heart of the matter was the World War II Destroyers - the base of the agreement between the United States and British Governments that allowed the construction of military bases in the island via a 99-year land lease.  

Interest to note, Bermuda was regarded as a gift as no war ships were actually exchanged for the base lands.  There's no exchange of ships.  In other words, the U.S. doesn't give the British Government any war ships as part of this exchange.  This is different from the other spaces.  

After canvasing the entire island in September 1940, U.S. military officials clandestinely initially chose to build a joint army-navy base along the Great Sound including parts of Warwick, Southampton, Granaway Deep, and Riddell's Bay.  Bermuda's white oligarchy rejected this plan on the claims that it would impact tourism and that substantial American residents and desirable, read:  ‘Wealthy and white tourists would go elsewhere”.  

In collusion with the British Home Office, Governor Denis Bernard – British Governor to Bermuda, Denis Bernard – appointed a Bermuda committee that represented oligarchy and it explicitly offered St. David's to these U.S. military officials for land dispossession because the latter was populated by a non-white community that was primarily racially black, ‘ethnically strange’ - that's in quotes - Afro-indigenous, economically and politically vulnerable and geospatially expedient. 

This is critical, because it's not simply a matter of race; it's also a matter of ethnicity and geospatial location and economic and political vulnerabilities.  St. David's was targeted intentionally – not by happenstance.  

What's also important to know is that, throughout this entire process, the St. David's community was not consulted.  Throughout much of the process to have St. David's selected – once again - the community was not consulted.  There wasn't an opportunity in the actual process to push back against, or to give other options during the process of selection.  

And I'm actually being a little more testy than I would like but, for me this is also intentional, because I want the community of Bermuda to actually see – much  of this text is coming from these documents.  

Before the land grab, and you will hear this repeatedly; St. David's was the largest sustainable and primarily black community that had developed a thriving eco-system of culture, internal economics and agriculture driven by farming and fishing.  

In the process of this grab, this eco system suffered from loss of livelihood and land and begrudgingly accepted the terms of the deal while demonstrating its grievances over the duration of the process which began in September 1940 and continued after World War II ended.  

This discrimination and wrongdoing and irregularities occurred in the processes of selecting St. David's, the devaluing of the land and homes and livelihood of St. David's islanders, and the process of arbitration and displacement.

This is an older map of St. David's.  You can see this is Long Bird Island.  There is water here, Westcott Island, these are all waterways south of St. David's Island.  

The U.S. dredge fill that you can see would fill in this body of water with land.  It would consume these islands which are no longer there.  It would extend… this all would become another landfill, which would dramatically impact the environment of this land space as well and some of the fishing regions that were utilised collectively by St. David's islanders…and they speak on these issues in the process.  

Historically, St. David's island was intricately linked to the Atlantic slave trade and the enslavement of African and indigenous American people, communities and other native American groups in the 17th century stemming from King Phillip’s War in Massachusetts.  In 1637 the ship Desire brought the slave group of Pequot persons to Bermuda in exchange for slave Africans who were likely from the Congo.  

In February 1638 it returned to Boston with cotton, tobacco and Negroes.  And this established a pattern that would be repeated over centuries.  This is critical to understanding what St. David's is as a community centuries later.  

And this is also not new information.  There have been a plethora of historians from St. David's and otherwise who talked about these critical linkages between indigenous communities in Massachusetts and St. David’s Islanders.

Enslaves in St. David's and along with enslaved African persons, these people were forcibly worked in the industries of tobacco, livestock, ship building, fishing and whaling.  By the abolition of slavery in 1834, the island's ethnically diversified community produced arrowroot, onions, potatoes.  

By the 20th century, lilies emerged as a critical export crop.  Then, on to the World War II, once again, St. David's was a primarily sustainable agricultural community and a centre of commercial and subsistence farming.

St. David's was considered part of St. George's parish, and so numbers of our population and those kind of statistics are usually enveloped with St. George's, but you can see – in 1941 – the  population was majority black in St. George's.  This is going to be critical when we think about politics.  

Historian Steven High, whose book has been cited, is one of the few writers who've actually investigated the land, the St. David's Island, in the era of the base development; how because St. David's was residentially divided along segregated racial lines.  We've also heard this from St. David’s Islanders themselves.  This memory is preserved through culture, history, through old testimony, through local magazines, like The Bermudian.

Once again, at the time of World War II this community comprised of fishermen, farmers, who raised gardens, kept piggeries, cultivated fruit trees, also grown cassava, other vegetables.  The southeast part of the island was home to some 40 families of modest income. They owned or rented plots.  Farmer Archibald Fox was the island's largest cassava grower.  Critical to note, cassava was not typically exported, so Fox likely engaged a lot of the domestic market with his cassava.  

We could think about what the impact would be or what the impact was on this local market with the absence of these farmers and the absolution (? 44:43 ?)) of the land, the crops that were used for domestic purposes and not for export.  

In other words, the system – the blue books that we also use – tend to look at issues that are important to Bermuda's oligarchy or the elites, but crops like cassava usually don't show up in those type of texts because they're not for export.  

But internally, cassava was critical.  As we know, cassava pie is still something consumed by Bermudian families during Christmas time.  In this era cassava would have been more popular than other kind of foods and diets as well.

Solomon and Rose Fox lived off of 50 banana trees, five orange trees, four lime trees and a grapevine.  All of this was at stake.  And now, I'm mining this information from over 100 records from the arbitration trials that occur in the process and some of that I've entered in as evidence.

Lily bulbs are critical to Bermuda.  I'll just briefly say that in the 1930s they were Bermuda’s second largest export.  This was a major crop that grew out of St. David's.  This has the land base – the building of the base has a great impact on this economy as well.

Now, it's very popular – or, the popular notions of St. David's Islanders have not been positive by the broader community - St. David's Islanders were racialised very negatively by white society.  

Some of those misrepresentations were also consumed by other folks who did not live on St. David's.  For me this was a critical component of this research in seeing how St. David's was also projected beyond the island.  This is important because, as we'll see, the cases of land grab in,St. David's is not just about the land, it's about who occupies the land.  

This is a clip from a popular book by Van Wyck Maso.  It's called "Castle Island Case."  It was a detective series and it showed up in a number of newspapers.  In the book, this particular book, set in 1938, "Castle Island Case," is set in St. David's and St. George's.  It features sluggish kind of Negroes, described as grinning black, sooty-skinned urchins; huge Blacks, coal-black Negroes, racist depictions of Voodoo, Gombey, black criminality, and the fisherman and boatsman from St. David's known as Creepy Smith, the Indian.  He's described as having a hook nose, high cheek bones, dark blue eyes that restlessly flickered, feline agility and dark skin with a coppery undertone.  

We can easily look back at this from this perspective and denounce some of these notions, or ideas, but this is critical for knowing, how does the author, Van Wyck Mason, learn these vocabularies of St. David's Islanders.  This is not just his imagination.  This is how St. David's Islanders are being projected to the broader world… the notion of the Creepy Smith, the Indian with the hook nose.  

You'll see that, even in the committees that follow the process of the land dispossession through also hold some of these notions of St. David's Islanders which, quite frankly, are very painful to read.  

That being said, St. David's Islanders are critical to the cultural fabric of black Bermuda and Bermuda in general.  For example, Charles "War Baby" Fox, who was a phenomenal cricket player, who will be seen in the lore of Alma Hunt, who won several Cup Match victories with his bat alone.  

He toured the United States representing Bermuda through cricket matches, beating teams like Jamaica and Caribbean all-star teams all up and down the east board – the east coast of the United States, whether that was New York to Boston.  Charles "War Baby" Fox is a legend, but he is one of these St. David's Islanders who were moved from the land.  And so, what's at stake is not simply a question of land, what's at stake is these cultural icons of Bermuda who also lived in St. David's Islands, that's also what's at stake – this thriving cultural fabric.  

Fox also owned a dance hall and a cinema, which he loses.  He had a moving picture business on his property, known as Casino.  His wife ran a laundry business on the premises.  They cultivated plants and shrubs around the houses.  Once again, I'm drawing this from arbitration cases; this is Case Number 74.  They were moved to a Lot D 101 which we'll see what that means but within the arbitration cases, you got a sense of, once again, what was at stake beyond just the dollar amounts.  

This is from Fox's file again, where he talked about how much earned via his movies, with dancing and parties, his yearly income… and these notes are being taken from an all-white committee who, once again as we'll see, have a lot of negative things to say about the life – the cultural life – of these St. David's Islanders, even as they're arbitrating for the value of the land.  

Politically speaking, while the black population in St. George's and St. David's more than doubled the white population, 1,800 persons to 805, there were 177 registered white voters to 167 black voters.  So, St. David's and St. George's community, the white community owned the vote.  It was a close vote, but they owned the vote compared to the population.  So, issues of land are really critical in a context like Bermuda where the franchise is based upon land.  

St. George's/St. David's sent four representatives to the House; add this to other parishes.  The qualifications for a member of Assembly was a person that possessed of a freehold rated at £240...  £240.  And this was not calculated based upon how much your land might earn in a given year; it was just the value it was assessed by a committee.

So, for the period in question, the four MPs that ostensibly would represent St. George's and St. David's were S.S. Spurling, who we know from the proceedings of the commission was highly involved in the Tucker's Town land dispossession.  He was also involved in the land dispossession of St. David's.  

He owns property in St. David's.  He doesn't reside in St. David's.  Four white MCPs, S.S. Toddings, W.S. Cooper and E.P.T. Tucker as well who, once again, ostensibly are there to support this community, but they don't really represent the community in Parliament.  They don't stand up for St. David's Islanders at all.  

A side political note:  Despite its imagined isolation, St. David's still found itself tied into the strains of black internationalism – largely through Marcus Garvey and the Universal Negro Improvement Association – because Reverend Hilton Talbot, who was the President of the Bermuda division of UNIA, actually taught.  He was the minister at St. David's AME Church from 1914 to 1920.  

This is phenomenal to think about - like the kind of discussions, the kind of narratives when we think about St. David Islanders being tapped into a broader political movement of the black world via the church institutions which are prevalent on the island before the land grab – but also these really intense ideas of land ownership and nationalism.  

But let's move forward to the moment:  On September 5th, U.S. Navy Rear Admiral John Greenslade comes to Bermuda to scout the island for navy and army installations… I spoke on this a little already… they visit Dock Yard, Riddell's Bay, St. George's, St. David's; they choose land in Warwick and Southampton including two and a half by a half mile area for U.S. Navy at Riddell's Bay.  

This was their/this was the land area – the land-water area that they decided on.  In that same moment, British Governor to Bermuda, Denis Bernard, forms a Bermuda Committee to, once again, ostensibly speak to the issues of Bermuda.  This included Colonial Secretary Eric Dutton who writes a major history of World War II – that is another major source for this moment.; Attornies General Trounsell Gilbert J.D.B. Talbot who was a member of Legislative Council – he also owns land in the Southampton area;  Howard Trott, J.W. Cox, Henry Tucker, who at the time was Manager of the Bank of Butterfield, and Hal Butterfield, manager of Bank of…I'm sorry – Bank of Bermuda, Tucker – and Hal Butterfield managed the Bank of Butterfield.  

This is the makeup of the Bermuda Committee that is going to express its concern with the choice of Riddell's Bay and Southampton.  But as you know, this is not a committee reflective of Bermuda.  This is clearly a group representing Bermuda's oligarchy and they speak to their interests.  

What's interesting to note is that, one of the first discussions that's had with the  Governor was that any negotiations they should take, they should try to persuade the American Government to lift immigration ban on the entry of coloured persons from Bermuda into the United States.  This comes up repeatedly in their negotiations until St. David's is chosen.  

There's the notion of:  The base is going to increase the population and, somehow, we need to decrease the population, so the target becomes the black community.  There was a question raised, I believe last week, about:  Why does immigration matter?  Immigration clearly matters in the context of this land grab.  It clearly matters.

This also shows up…this is a document from the U.S. military talking about their engagement with the Bermuda Committee and they, once again, raise the question; they wanted the U.S to take their quota of black entering the United States to relieve population pressure on the island, as part of this broader deal.

To make it pretty bluntly, Bermuda's white elite kicks up about the issue.  This prompts the U.S. to re-send Greenslade back to Bermuda, where they meet with what he calls a rather alarmed voice of Bermuda citizenry.  This is just the elite.  It's just the Committee, which created this humongous summary of objections to Southampton:  They oppose the use of Riddell's Bay because it contained the homes of wealthy Americans and the waters there were used for the favourite pastime of yachting, and the islands for other outings.

And they were concerned that this would strangle communication in Somerset, Bermuda.  Now it's notable that they sacrifice the daily lifestyle of St. David Islanders for their weekend pastime enjoyment of so-called wealthy Americans, and ‘wealthy Americans’ isn't - it's a catchphrase for rich white Americans.  

It's not a broad scope of Americans, certainly not black-Americans; certainly not other races.  It's very much of rich white context.  This is what Bermuda's elite sees at stake.  

The summary states that Bermudians favour the east end of the island.  Once again, this is not the voice of Bermuda.  This is the voice of this Committee that doesn't consult St. David's Islanders; doesn't even openly consult the House of Assembly.  

This is not a discussion in the House of Assembly.  This is behind closed doors.  As a matter of fact, Admiral Greenslade expressed frustration that he couldn't actually have a formal meeting with this Committee.  He wanted to know who had signed off on the document, there weren't any signatures.  He was encouraged just to attend social events, but it was hard for him to pin down who this Bermuda Committee actually represented.

Once again, yacht racing, pleasure boating would be interrupted; influential families lived in the area of the Sound; but St. David's would be an ideal area because less important amenities would be disturbed, fewer persons lived, and fewer political problems – political problems – might arise.  Of course, the community is politically disenfranchised.  

That's really the broader point.  And if you just give me one brief minute… Another interesting agreement – or I shouldn't say agreement, but suggestion by the Committee – was that, they should receive - if  the Sound was chosen – that Bermuda should receive a cash option of $10 million a year for the Sound.  This was changed to $2.5 million per year.

But, interesting to know, when the decision for St. David's is made this is taken off the table.  The question of:  This is worth $10 million a year, is no longer an issue.  It just seems to go away in the larger discussions, which I found to be quite striking.  The British Government informs Governor Bernard to make the announcement on November 18th to the House of Assembly that St. David's has been chosen.  

He does.  This is when St. David's Islanders find out that St. David's is going to be the location:  Through the media in the House of Assembly.  The very next day, the Governor makes a visit to St. David's.  And I just want to read a little bit about that moment, because I think it speaks to the irregularity and the fact that St. David's Islanders were treated as less than human in this moment.  
The Governor shows up.  MCPs express total shock at the request.  They could not see it coming at all, or so they say.  The Governor has a meeting at Wesley Hall.  He's flanked by the four MCPs for St. George's; Spurling, Tucker, Toddings and Cooper.  He's also there with the Colonial Secretary, and his ADC, and he bluntly says:
I know that the houses you have been living in all your lives, and in which your ancestors lived will be hard to leave, but I shall do my best.
He claimed that this was a defence - I'm sorry – he claimed that the scheme, the defence scheme had come as a bombshell.  He feels surprised that St. David's is chosen.  He pledges to appoint a committee whose duty would be to make sure they left their homes under the best possible terms.  But then they invoke/ he invokes the very powerful – the issue of Empire, and the need to fight against Hitler as the rationale.

He says, 

It's dreadful to think that one man is responsible for all of this, that abominable man, Hitler.  It's difficult that this one man, a devil, can make all these dreadful things happen.  Well, Winston Churchill, who they all knew, admired, and studied, was wise to have these bases leased to America.  

And so, while they might've been surprised that it was happening, the Governor was sure they were taking it in loyal spirit.  Repeatedly, Hitler is responsible, but the Americans want to help.  You must make the best of a job but it's not a bad job.  Bermuda is taking a big part in Empire, Castle Harbour has suited the needs of U.S. officials, and it was just bad luck that it was St. David's.  

But as I've discussed, it's not.  It's not luck.  It's a very conscious decision.  And then he takes out a map and asks Stanley Spurling to explain it to the community.  Now, once again, the announcement is given in the House of Assembly the night before.  

The very next morning, Spurling is able to explain, via a large map, to this community what will take place.  But yet he claims he didn't know; he was unaware.  He certainly doesn't seem very disturbed.  He's a property owner in St. David's, but he doesn't reside there.  So, there's a different relationship that he has to the land.  

MCP Tucker who, only years before was entertaining Nazi companies to fly to Bermuda, he says, you know:  

Take all the good spirit.  There's no question your livelihoods will be taken from you.
… And I'm quoting from what's in the Gazette., what's also in the Colonial Secretary's report of the moment.  

And he was happy that the poor, insignificant parish of St. David's had now demonstrated its material importance to the Empire and the protection of the American Continent.  
Then a statement is read that says resolve this meeting of people affected by the base on St. David's, record the deep sense of remorse at losing the homes in which their families had lived for centuries but they wish to express their loyalty to the British Empire and accept the sacrifice in spirit of support for the ultimate victory of winning the war against Germany and Italy.

And allegedly, St. David's Islanders signed this document.  It's not clear who writes this document or when this document is written.  Is the document brought to St. David's with the MCPS and the Governor?  It's not clear.  But what is clear is that this moment and this notion is used to suggest that St. David's Islanders willingly accepted the process.  But that's not the case.  

Hence, returning to the picture from the beginning:  This is a photograph of Henry Mortimer Fox, the largest landowner in St. David's, a whaler.  That's the gun he used for harpooning whales.  

He's remembered as the one dissident who had once said that he would not give up his land for anybody but, according to the MCPs present, he now had changed his mind.  

He was referred to as the uncrowned King of St. David's.  Born in 1861, Fox was a living legend.  Mind you, born in 1861, his claim to fame as a whaler came in the 19th century.  He's the patriarch, or one of the main patriarchs of St. David's.  In the Bermudian magazine, he says, 

I can’t say what I feel like saying.

The New York Times has a different take.  The Gazette is pretty much saying:  Hey, St. David's Islanders just, you know, they accepted it.  Tough luck but they took it on the chin.
 Meanwhile, the New York Times, the other articles, or other news outlets are more critical of the process.  The Times reports January 1st:

 St. David's islanders and 200 of them are not relishing the idea of moving away from the land.  There’s a lot of discussion about these issues.  

Meanwhile, the Governor creates his committee  It's called the St. David's Islands Committee – to advise and assist the people who will be dispossessed of the lands or will suffer damage by the establishment of the bases.  The Committee included M.B. Dill, R.S. McAllen – sorry – E.P.T. Tucker, once again, who was MCP for St. George's; Cooper, as well, and William E.S. Zuill.  

And this Committee is supposed to represent St. David's Islanders but, as mentioned they have some very extreme, negative notions of St. David's Islanders.  They rent out a room in an office owned by Gosling's in St. David's - £100 a month and they have these week – or bi-weekly – meetings with St. David's Islanders.  They canvas the homes.  They assess the value of the land.  

Meanwhile, the U.S. is also assessing the land as well, and the idea was the U.S. would – the land would be assessed by three different parties - the landowners themselves, those who reside in the target areas would look at the land and assess the land themselves.  The U.S. would assess the land, as would the Committee and if there wasn’t an agreement, the case would go to arbitration.  

So, this is the first step of deciding how the land would be valued.  But as mentioned, the negative views that this Committee has for St. David's Islanders certainly influences, in my expert opinion, how the land is valued.  The very second meeting they mentioned the need to have – and I want to be clear – this is coming from the minutes of the St. David's Committee.

The Minutes for these meetings stem from December 1940 to 1944… actually, there's a reference in 1948… so that stems it.  So these documents are there.  They're not in a secret vault.  They're in the Archive.  From the very second meeting they discussed the necessity of adopting an attitude of paternalism in relation to the persons dispossessed.  The attitude of paternalism in relation to the persons being possessed.  
Now, as someone who studies race, who studies black social movements, racism, the catchphrase of paternalism is part of white society and white power defining black people as being not like adults when it's expedient.  

Childlike, not being able to make decisions for oneself, not having the intellectual capacity to do so, and these match the longstanding thoughts of not just blacks in Bermuda, but black St. David’s Islanders who also once again are considered to be ethnically other and geospatially over there - culturally backwards – over there.  

So, they pointed out that – or claimed that – some of these people, if they were given money, they would probably spend it foolishly and not use it to build themselves a proper house.  On the other hand, they might feel that, if the Government built them houses, They would not be satisfied and feel like more money was spent on a house than they needed.  

And they use vocabularies like more educated persons could be trusted with money than those without.  They write memos that they rewrite where they say:  

Well, maybe we're saying too much, so we can’t say it publicly that these persons would get funds and these persons won't.  

And what I found really striking, and I do want to just read you this, and I want to warn the Committee and the wider audience that these are some troubling details, but this is a document called "Notes of St. David's Islanders" that is a compilation of notes that were written all over the minutes, the memorandums, arbitration cases – the trials, rather.  

And then the written/they are usually written – hand-handwritten notes - but then they were compiled as an actual document.  But they're based on the personalities and cultural compositions of St. David's Islanders – not so much the land – which is why I'm stressing that this influences how these cases actually proceeded.  

So, for example, Chester Frith – a big man, red hair, Claude Ivy Pitcher – she is a huge woman, flashily dressed; got the rouge, looks like a rather cheap Jewess, Radha Plaintiff – her husband was dead and rat-like.  
Let's see… A Miss Gracie Fox – who was jilted by Evans of the Agriculture Department.  I'm not certain what this has to do at all with her land value – described as having staring eyes, rubbed her hands a good deal, emotional, Winnie and Susan Lightbourne – two spinsterish ladies – how they lived is one of St. David's mysteries, Victorians, both, and both repressed, they described the umbrella one carried, Winnie had black teeth.  Her old man, her staff, she was told not very intelligent, looking grey.  And these go on and on and on.  William Lamb’s age 73 – gold-rimmed spectacles, ragged moustache had a boat, lemons, pricker.  And even in some of these notes, there are these stories of… that have no real place in the assessing of land.  

William Lamb was sexton once.  He kept a bell in the box.  One day, he left a note for the parson, saying take the bell out of the box, hang it on the boat, hit it a couple of licks.  I had to go down to the bay to get a girt school of breams.  Ira Lamb, (? 1:00:17 inaudible ?) and a half pounds – the description of people's weight.

Joan Betsy Brangman used to split bread in half, butter it, eat it and munch it.  Once again, where?/why?  Like, what's the backdrop?  These are supposed to be non-partial committee members who were there to defend the interests of St. David's Islanders who were being dispossessed of the land, and they're spending time creating a cultural/a really derogatory cultural notion of the very people that they're supposed to defend.

Raymond Hayward was the biggest trouble.  The son of Eliza Wood-Hayward, so-called illegitimate, but actually was his father – E.P. Tucker said – Mike Marshall, a Portuguese, now an ambulance driver at King Edward's Hospital.  Herbert Walter Pitcher, i.e. known as ‘Ditsie’ – allegedly can't pronounce his brother's name.  He said, if you want to get Ditsie here, you need to tell him the police will be here.  Albert Gills Foggo, a young mulatto.  The rooves of St. David's Islanders – their homes – corrugated iron/spreads of tin.  
Like, once again, and I don't want to belabour the point but, for me, I found this to be a really striking document because these are names, right?  These are names of people's families, grandparents, uncles, aunties, who were important members of our communities, of St. David's Island's community who were being denounced to just less than human.

Clarence Archibald Frith, asked did he want a bathroom.  He didn't want a bathroom.  Red Bailey’s mother was known as Girt Mary – she was a huge woman.  Vivian Trott, daughter of Stanley Fox – had Indian blood.  Lawrence Fox - very black, large man, double-breasted lined coat, helmet, yellow socks.  Elize Lightbourne had never seen a tub before, blew her mind.  Richard Lamb, I like shark, but I don't like to make a meal of it.  Why is this note in a committee proceeding about land?  
Once again, I don't want to belabour the point, but I hope the Commission gets the point.  George Minors defined as an unreliable pilot.  There's a story where he crashes a boat.  

I'll cede with that, but I want to spend some time stressing that because, once again, we can talk about what's not in the documents, but those kinds of pieces say a lot, particularly when you have not just an MCP who has a parliamentary responsibility to defend his electorate but engaging in this process of dehumanising this community which is going to ostensibly devalue their land.  

In other words, Stanley Tucker – or, Stanley Spurling, rather, isn't on that list.  Now, one might say he's not a St. David's Islander, but his land was also in question, so he's also brought before that Committee as well.  The/one of the larger issues that the Committee had to solve was, excuse me, where would they move this committee – or, this community – of displaced persons?  Where would they go?  

They identified Henry Fox's land known as Texas, which I'm sure we all know as a community.  They decide that his land might be a great place to move St. David's Islanders.  Stephen High suggests that they intentionally moved white families, like the Hayward family, to the Sophia Haywood estate.  That was an all-white family on the island.  

It's probably a little more nuanced than that but, generally speaking, I think it's correct.  There was in the…also the notes of… there were questions of:  

If we're going to ask Fox to give up, not just his land - not just be moved - but also give up his land so others can live on it.  Should Spurling not be asked?  Should Gosling not be asked?  

So eventually they are asked but, at the end of the day, Fox's estate of Texas is divided up.  But here lied another issue.  They decided who would get homes and who would not, or who would get compensation, or who would need homes built for them.  There were some integrated processes.  

But the issue emerged when the U.S. Government, in May, decided that they needed the land for the homes but some of the homes were not ready yet for the community.  So, they were given 10 days to move... 10 days to move.  

This is the list of persons who it was decided would be moved to Texas.  Once again, these are very familiar St. David's Islanders' names:  Fox, Miners, Pitcher, Foggo, Brangman, Millet, and I'm sure there are, you know, our communities know more about what happens in this community or in this area after World War II.  The folks move or leave St. David's Islanders, how other families are harried into St. David’s islands.  

But in 1941, this is what Texas looks like.  Excuse me one minute.  Initially, Tommy Fox resisted giving up Texas.  He was offered several amounts of money.  He changed his mind.  He wavers, he increases the totals.  Eventually he concedes.  This takes months.  It takes months to convince him to give up Texas – months.  

In May, 1941, he bluntly says, 

I think it's bloody hard on me.  I got to build a house like this take £4,000.  They didn't tell me when I had to move they just told me what they required.  They didn't finish paying, what they're going to pay, when they're going to pay.  I supposed to pay for the time, but I damn sight rather have my house.  

At the time he was 80 years old.  This is a document from the arbitration hearing of Solomon Fox, who I believe we heard about through, I think Mrs. Simons, spoke about, this being her grandparents or a great-uncle and -aunt?  Solomon Fox was disabled, so his wife comes to the Committee on his behalf.  

As mentioned before, they had several orange trees, bananas, loquats, limes, grapevines.  This letter is submitted as part of the arbitration where it stated: 
You realize that I am sure in giving this up, you're giving up something that is a part of us.  My husband is an invalid, unable to be of any help to me.  

Here we have been able to at any time, step out to our little garden and gather vegetables, fruits.  We have to practically start a new life under different circumstances, and we would like to start out of debt, but we feel like this will be impossible.  

One of the conditions were, for those persons who needed homes built for them, but weren’t of means, they will trade a Government mortgage scheme in favour of the Government, which meant that some of these communities went from – some of these individuals went from being independent homeowners – some of them lived in shacks, but they were not paying mortgages, to being put into housing schemes.  

And once again, I cannot speak on what happens 10 to 15 years later in St. David's.  I think that was a little out of the purview of the research, but it certainly is a critical question to be asked down the road.  When you think about communities that were once sustainable and if you think about Bermuda and calls for Bermuda to be more sustainable in terms of food and the culture and the economy...

CHAIRWOMAN:
Dr. Swan?

DR. SWAN:

Yes, ma'am.  Can I wrap up?

CHAIRWOMAN:
I'm sorry to interject at this point, but one of my Commissioners would like to take a health break, so we're going to break for about 10 minutes.  We usually break for lunch at about 12:00 in any event so I'll take the health break, return and then break at 12:00.

DR. SWAN:

Not a problem.  Not a problem.

CHAIRWOMAN:
Thank you.

HEALTH BREAK X 15 MINUTES

CHAIRWOMAN:
Thank you.  Dr. Swan for that indulgence, and we're ready to begin once you are.  

JR. COUNSEL:
He'll be back.

CHAIRWOMAN:
Hmm?

JR. COUNSEL:
He'll be back.

CHAIRWOMAN:
Mm-hmm.  I guess ... what did I say?  Ten minutes or longer?  We'll just give them a few minutes.  

DR. SWAN:

Hello?

CHAIRWOMAN:
Good afternoon.  Thank you.  And you can continue.  How much longer do you think you're likely to be with your summary?  

DR. SWAN:

Just a few minutes, Chief Justice.  

CHAIRWOMAN:
How many?  

DR. SWAN:

Just a few minutes.  

CHAIRWOMAN:
A few?  I don't know what a few is.

DR. SWAN:

I’d say five.  I’ll say five.

CHAIRWOMAN:
Okay, thank you.

DR. SWAN:

Thank you.  Thanks for indulging me.  Just give me one moment, please.  So, this all comes to hand… I think/I believe I was discussing how… I know I made a mention of the St. David's community were given 10 days to move from lands that the U.S. said they needed immediately.  

And there was an issue because the housing that they were going to be built, were not ready.  There was a labour shortage.  There was some discussion of, maybe we could use… maybe convict labour should be used – or segregated, you know, semi military units should be used to build these homes, lay the foundations.  

But temporarily, a number of St. David's Islanders were put into temporary barracks that were on the eastern end of the island next to the pilot station while the homes were being built.  This was a really contentious moment where U.S. soldiers had actually been moved.  Or, U S officials actually… the personnel were actually living in some of the homes of St. David's Islanders, while they were placed in these barracks at the same time.  

And this was a major sore point, which goes into the summer.  So, in these – there were four prefabricated barracks.  The first persons were the forementioned Solomon Fox, who I mentioned was disabled; Harriet Minors, Oliver Foggo, Andrew Fox, and William Millet.  And basically, they would select the homes that were – select persons who lived on plots that the U.S. wanted.  They would move them first.

But in July, the community of those in the barracks called the Governor to St. David's to have a discussion and, according to the Gazette, there was a slight air of opposition, but a feeling of cordiality developed.  
However, the Colonial Secretary had something very different to say.  He described the meeting a:

Several of St. David's islanders or indignant citizens jumped to their feet and expressed in succession the strongest language, somewhat out of place in a place of worship, their thoughts on unfair arrangements.  

Some of them collect… several of them collectively shouted that they had lived all their lives in decent homes, and they flatly refuse to be housed in barracks and would go to prison first.  Then they turned the complaints against the Colonial Secretary whose signature was on all of the documents and arrangements.  

And Dutton asked… Secretary Dutton… asked them to be patient and they should remember that they could have been worse off as the homes could have been bombed around their ears.  The group submitted a list of grievances to the Government about the ordeal, including the compensation amounts.

They demanded that they vacate the property and so much to the point that the Governor actually asked the U.S. military to not have U.S. personnel live in those homes while they were in the barracks.  I'm not exactly sure if that actually plays out but that was the attitude.  Most of these cases go into arbitration as well.  
I want to end with this point of… there are two points I want to make:  Raymond Hayward, for example, in his arbitration case, he was told that his compensation would be based at market value.  His response was that he was not concerned with market values.  This is a quote.  

Do you understand my property was not in the market?  I'm not concerned about market value.  I would not have sold my land for any money.

And when he evacuated his property, he took all of his electric light fixtures, window sashes, inside doors, picture mouldings, mantel piece, even his bathtub and wash basin.  Meanwhile, Stanley Spurling owned almost 10 acres of land in St. David's and he claimed that his property was being sold to wealthy Americans on a waterfront.  

And so, it was reserved for wealthy Americans and very much is also signifying that he wanted his land to be a segregated tourist resort, or space.  And this goes back to a discussion that we had about Tucker's Town, is that the land is being valued by what High defines as – or, describes as "tourist speculation."

Where it's being speculated that if I had a tourist resort on this land it might cost this much; as opposed to the actual values of farmers who could speak to a finite, or relatively finite, dollar amount, but the tourist speculation that is part of – this is – what happened in St. David's, through tourist speculation is, a product of what the experience of Tucker's Town allows to happen, or manifest.  

There's a long road from Tucker's Town to 2020, of what that experience sets up, or the notion of tourist speculation can give value to land if it's ostensibly for tourist purposes, even if there is no hotel or guest house there yet.  Once again, Spurling was MCP for Tucker's Town - I'm sorry for St. George's.  

He did sell his property.  He sold about seven acres of his 10 acres to the U.S. Government.  He's one of the few individuals who actually got the amount that he asked for.  Most residents, or most folks in St. David's, got significantly less than what they asked for.  Spurling was pretty much, as stated, really close to what he suggested.

And this left a major sore spot in the community as well, as speak to some of the other issues.  This finally is the redistribution.  It’s not/it's hard to see when it's zoomed out, but this is the/this is where they were moved and placed, the St. David's Islanders.  

So, this map will be more – will be what Bermudians would want – comfortable, or at least, have some familiarity with these types of divisions, post-World War II, as opposed to the living arrangements before.

And Fox was able to retain his land.  He dies within a few years after or literally the next year.  And I'll cede, thank you so much for your patience.

CHAIRWOMAN:
I see you looking at your watch, Mr. Swan.  I'm going to go on until about 12:15, because we're going to break today at about 3:00 in any event.  So, go ahead, please, and then we'll break at a convenient point.  

SR. COUNSEL:
I was just trying to clarify with Mr. Swan what the breaks were, so I appreciate that.  Thank you very much.  
Thank you, Dr. Swan.  I want to break up my questions for you, sort of in the way that you've prepared your report.  First, the historical context, the actual passing of the legislation as you've discussed it in part, and then the aftermath of that.

The historical context, I'd like to be clear about because you have made a number of comments.  You've made a number, drawn a number of analyses about the white oligarchy versus the black St. David Islanders.  When you talk about the black St. David Islanders, do you include in that group, the Pequot Indians who came?

DR. SWAN:

Yes.  And for me, this is why I made the point to say, ‘the racially black’ because, in the context of Bermuda, if you look at census reports, they are defined as black because that's the British system of identifying race.  But, ethnically, the Pequot and of African descent of which, in Bermuda context is actually another strike against them.  

But I want to stress that I did also state it is a primarily black community.  It also includes white St. David’s Islanders - what race were a class community in St. David's.  But culturally, as even if you refer to the notes, they also referred to a certain class of white St. David Islanders as also being, or, referred to them as being culturally backwards.  

So, it's primarily racially a black community but it's not only a black community.  So yes, I am including the Pequot community in there.  And Pequot is also an umbrella phrase for – there are several other, a number of other indigenous American groups as well, like the Wampanoag, for example.  But in a collective memory, we remember the Pequot community as being the first, but there were other ethnic groups as well.

SR. COUNSEL:
Okay.  And just to get back to that point that you've just raised, you said, ‘on St. David's Island at the time when these properties were appropriated, there was both a group identified as the white community and then the black community as we've now defined it’, correct?  

DR. SWAN:

Yes.  

SR. COUNSEL:
With respect to how St. David's looked at that time, was there – prior to the appropriation, was there – already a segregation line as it were, a demarcation between the white community and the black community?

DR. SWAN:

I'd say yes, but I wouldn't say demarcation.  I'd probably say demarcations.  For example, if you listen to some oral testimonies, St. David's Islanders talk about segregated churches.  Westcott Island looks at there primarily that the largest landowners looked to have been the Haywards, a white family who owned land since the slaving era.  

Long Bird Island was primarily owned by a wealthy white American and another white Bermudian.  But as we know how race and ethnicity plays out in Bermuda, some of those lines, and also, we put in the class elements, some of those lines become blurred.  So, for example, I mentioned Hayward, Raymond Hayward was described as being an illegitimate son of a Hayward.  But if he talked, he made a point to say his father was Portuguese.  You know, he didn't say his father was white.  He made a point to say his father was Portuguese.  And, as we know it in Bermuda, the way race plays out has those nuances historically.

SR. COUNSEL:
Just in general, and I'll come to specifically your report in a moment but, just in general, you said there were demarcation lines, but as far as St. David's Island goes, generally speaking, the exceptions, but generally speaking, was part of the island primarily white residents and part of the island primarily black residents as we've defined them at the time, or just before the appropriations?
DR. SWAN:

Yes, before.  It seems to generally say, the western end and then the eastern end.  

SR. COUNSEL:
Okay.  

DR. SWAN:

Seemed to have been some of those distinctions along the lines of race.

SR. COUNSEL:
You just again, just generally, and I will come to the specifics, but I want to just clear up a couple of things that weren't clear for me.  You spoke about the… you spoke about committees and one of the committees you spoke of was the Committee that did not want, or raised issues, about the military base being in Warwick, Southampton, that area?
DR. SWAN:

Yes.

SR. COUNSEL:
That Committee per se, Committee of Citizens I suppose, was there ever… were you ever able to discover who was a member, or who was part of that committee?

DR. SWAN:

Yes.  And thank you for asking for the clarity because I do state it specifically, but I'll restate it for the pleasure of the Commission.  Give me one minute, please.

SR COUNSEL:
Mm-hmm.

CHAIRWOMAN:
I didn't quite hear that, Dr. Swan.  What was your question?

DR. SWAN:

The question was, who made up the Bermuda Committee.  The Bermuda Committee was appointed by the Governor of Bermuda.  It included… and appointed by the Governor of Bermuda.  It included the Colonial Secretary, Eric Dutton; Bermuda's Attorney General, Trounsell Gilbert.  This is also on page 16 and 17 of the report.  

SR. COUNSEL:
Thank you.

DR. SWAN:

And I also entered in, I believe a letter in evidence but it's on a page… it's on pages 16 and 17.  

SR. COUNSEL:
Thank you.

DR. SWAN:

Howard Trott, J.D.B. Talbot, who I mentioned owned a property in the Southampton area and, while the St. David's acres… while St. David Islanders were being offered £500 per acre, he was seeking to get 800 pounds an acre for his property at the same time.  It's just, I wouldn't say it's a side note, but it's part of the… it's the other dynamic of looking at St. David's is also what happens in Southampton.

SR. COUNSEL:
Okay.  So that was the Bermuda Committee.  

DR. SWAN:

Yes, mm-hmm.  

SR. COUNSEL:
It raised those objections, and you say they were actually appointed by the Governor to that committee?

DR. SWAN:

Yes.  

SR. COUNSEL:
And I guess what I'm trying to understand, or help the Commission to understand, is how did that come about?  How was it… historically, is there any evidence as to why the Governor believed there needed to be a Bermuda Committee in relation to this particular issue?

DR. SWAN:

Yes.  The – in early September, he creates this Committee to ostensibly get feedback on the U.S./the U.S Naval plans, but he appoints this committee even before those plans are actually announced – it’s before the U.S. military, and some were actually arrived in the Island.

But it included folks from his Legislative Council, and then he also brings on Henry Jack Tucker and Hal Butterfield as the managers of Bank of Bermuda and Bank of Butterfield as well.  But this is early September when he does them.  
This committee would also travel to the United States… after travels to London seeking approval, or seeking support, from the British Government around this issue.  So, it's very active, but it makes no overtures, or it doesn't seek any advice from St. David’s Islanders themselves.  

It's really a projection.  It's really a misnomer to call it a Bermuda Committee.  They claim to speak on behalf of Bermuda, when they clearly, they clearly don't.  And, as a matter of fact, Henry Jack Tucker actually is playing a leading role in some of the committee's travels abroad.  And he does speak to it in his – in the book that's written – the title?  There is a biography written about Jack Tucker where he mentions his involvement on this committee as well.

SR. COUNSEL:
One of the issues that you say they raised was that it would be bad for… if the base was located in Warwick/Southampton, along that stretch, that it would be bad for tourism – rich American tourism, but tourism nevertheless, right? 

DR. SWAN:

Yes.

SR. COUNSEL:
There was also comment made by others that it would divide up the island.  It would separate Somerset/Sandys from the rest of the island.   Was that one of the objections raised?
DR. SWAN:

That objection is raised, but it's – they actually released a really substantial document.  But what they lead with is the notion of:  It will interrupt tourism.  And, if you think about tourism, they really mean the segregation and wealthy white Americans.  That's/that's really what they're saying when they speak about, you know, wealthy American residents.  It's white residents.  

It's a very wide space which is why, from the beginning, I stress, this is a nationwide internationalism, if it supporting their interests.  So, it was not tourism for everyone.  It's not this open rule...

SR. COUNSEL:
Hmm.  By contrast, the island of…hmm?

JR. COUNSEL:
I think he has frozen.  I think it's frozen.  Dr. Swan's frozen I think the…

SR. COUNSEL:
Oh, I'm sorry.  I thought he was just intent on my question.  [Chuckles.]  That's just really keen to hear what I had to say.  

JR. COUNSEL:
At first, I thought that, too; he was like, he just stopped, and I was like, oh no, something's wrong.

SR. COUNSEL:
It's funny.  

CHAIRWOMAN:
I should say to the listening public that Dr. Swan's internet has dropped, and we have to wait for him to reconnect.  We were going to a break at 12:15 pm, so this is an appropriate time.  

We'll take the luncheon break now, resume at 1:30 pm and, I should mention that we are going to break for the day at 3:00 o’clock today.  Thank you.

LUNCH BREAK
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